

## Møde i Forskning – og Biobankarbejdsgruppen

Middelfart den 18. november 2016, Klokken 14:00-15:45

Deltagere:

Karina, Claus, Henriette, Carsten, Tine og Estrid (referent)

Afbud: Sofie, Kasper, Kirsten

1. Godkendelse af dagsorden:  
Godkendt med ekstra punkt under eventuelt – brev vedr. skuffeprojekter (Carsten og Sofie)
2. Gennemgang af information om medlemmer af gruppen.  
Alle bedes melde tilbage om informationer i vedhæftet Excel ark er korrekte. Oplysningerne (hvis der er ændringer) vil blive lagt på hjemmesiden. Meld tilbage til Estrid (OK eller ændringer)  
Udkast til tilbagemelding fra arbejdsgruppen til årsrapport. Karina tilbød at lave et oplæg som Estrid anvender til årsmødet samt til DGCGs årsrapport. Bliver sendt til alle mhp. accept før den anvendes. A-Z guiden skal opdateres da der er nye regler for opbevaring af data. Carsten og Tine fortager ændringer og sender til godkendelse af alle i gruppen. Med fordel kan vi sende den reviderede guideline til CIMT mhp. kommentering. Endelig version skal publiceres på hjemmesiden (Tine/Estrid)
3. Der skal laves en henvendelse til DGCGs bestyrelse om hvad de har af forventninger til gruppens fremtidige arbejde, da vi faktisk stort set er kommet i mål med de opgaver, som for nuværende er sat i vores kommissorium. Nedenstående forslag til henvendelse ønskes godkendt/kommenteret af alle i gruppen således at den kan mailen til bestyrelsen af Estrid:

Kære DGCGs bestyrelse

Vi har på vores netop afholdte Forskning – og Biobankarbejdsgruppemøde diskuteret status for gruppens arbejde iht. vores kommissorium samt vores forventninger til gruppens fremtidige arbejde. Vi har nedenfor listet opgaver vi gerne vil have godkendelse til at kunne indarbejde i arbejdsgruppens kommissorium, og håber derfor på en positiv tilbagemelding fra bestyrelsen. Vi ønsker, at der i kommissoriet inkluderes at gruppen:

- a. Varetager en årlig revision af A til Z guiden, så nye regler f.eks. opbevaring af data altid er tidssvarende
- b. At gruppen en gang årligt kontakter relevante personer/afdelinger om "forsømte skuffeprojekter" og opdaterer listen med projektoverskrifter og evt. status (i gang/afsluttet/ledigt).
- c. At gruppen vurderer nye projekter hvor der er sendt forespørgsel om anvendelse af data og biologisk materiale mhp. mulig udarbejdelse af faglig indstilling af de enkelte projekter til bestyrelsen hvis denne henvender sig herom. At gruppen på bestyrelsens foranledning vurderer og medvirker til udarbejdelsen af en faglig vurdering af nye projekter, der forespørger om anvendelse af data og biologisk materiale.

- d. Gruppen har nu eksisteret i 3 år og ser gerne en tilbagemelding fra bestyrelsen om der er andre ønsker eller opgaver, som det ønskes at Forsknings-og Biobankarbejdsgruppen varetager.

Med venlig hilsen

Estrid Høgdall på vegne af Forskning – og Biobankarbejdsgruppen

4. Projektforslag:

- a. Forslag til projekt, som kan knytte kliniske data og biobank sammen, som kan udgå som en publikation fra gruppen.

Estrid fremlagde at det kunne være relevant at fokusere på en publikation som både indeholdt informationer fra database og fra biobank. Estrid foreslog at der laves et udtræk af relativt få klinisk betydende variable fra en hel årgang (2015), som så matches med informationer om biologisk materiale. Titlen kunne være: The Danish Gynaecological Treasure box – What are the perspectives?

Estrid har en medarbejder i RBGB (Tina), som gerne vil påtage sig arbejdet og dermed være førsteforfatter. Estrid og Tina laver et udkast til plan inklusiv forfattere og rækkefølge samt potentielle opgaver der skal bidrages med fra gruppen. Denne sendes til alle som forhåbentlig kan tiltræde planen. De tilstedeværende synes det var en god ide og gav grønt lys for planen.

- b. Status for vores gamle projekt.

Det blev klart, at der mangler en ildsjæl, som vil tage opgaven. Alle synes stadig det er et oplagt og meget spændende projekt at sammenligne data fra journalopslag med data fra DGCD (algoritme baseret på LPR) som redskab til at forudsige dato for recidiv/om der er recidiv. Mette (Vejle)/Anne (RH) har journal informationer for årgang 2005. Der skal laves udtræk i DGCD. Derfor skal ildsjælen være en person tæt på Claus, da han skal foretage disse. Carsten vil tale med Anne om det kunne være noget hun vil tage som opgave. Der skal skrives en protokol og vi vil som gruppe hjælpe og bidrage som ansøgere til fondsansøgninger, som eventuelt kunne frikøbe Anne til opgaven, hvis dette var noget hun gerne ville.

- c. Nyt projektoplæg blev diskuteret. Projektets titel – Betydning af operatør. Det skulle være en spørgeskemaundersøgelse med information om f.eks. junior/senior, antal operationer (N), uddannelse, radikalitet, kursusaktivitet. Ultimative end-point vil være overall survival og komplikationer. Formålet med arbejdet skulle være at give en præsentation af det nationale gennemsnit (og ikke scoret for den enkelte person eller navngivne afdelinger).

- 5. Forespørgsel fra Jon Røjkjær Henriksen vedrørende materiale til forskningsprojekt omhandlende: Ønske om at opnå DGCG forskningsgruppens accept til en udvidelse af undersøgelsen af 2005 ovariecancer-kohorten. Mette Hjortkjær er nu i gang med BRCAness studiet med tumorvævet fra denne årgang og Jon ønsker at udvide dette til også at omfatte immunmarkører som NK-celler, T-lymfocytter, neutrofilocytter og PDL-1 ekspression som led i et nyetableret PhD-studium som Jon netop er begyndt på med Karina Dahl Steffensen som hovedvejleder. BRACness studiet var et DGCG studie og jeg skriver for at opnå anbefaling til også disse yderligere analyser af det allerede indsamlede materiale.

Alle synes det var et spændende projekt, som falder helt i tråd med gruppens ønskede fremtidige opgaver. Alle fandt projektet spændende og relevant. Alle synes at det ville være relevant at støtte at der anvendes vævssnit fra allerede indsamlede vævsblokke (n=512) til BRCAness studiet. Vævssnit skal bruges til måling af immunologiske biomarkører i ovarie cancer, hvilket er yderst relevant at afklare. Det er et kæmpearbejde at indsamle materiale og hvis materialer kan anvendes til flere projekter er det yderst relevant ikke at skulle bruge ressourcer på at gentage indsamling på ny.

Tilbage melding sendes til Jon – når alle har accepteret indhold og godkendes af bestyrelsen har meldt tilbage. Mail godkendt af gruppen og sendes af Estrid.

6. Procedure for DGCGs årsmøde 2017. De yngre forskere.

Der er på kommende årsmøde den 3. marts i Aalborg afsat 2 timer til de unges præsentationer. Estrid foreslog næsten samme procedure som sidste år. Skabeloner fra sidste år genbruges. Disse tilrettes med følgende datoer.

Dato for årsmøde 3. marts 2017 Aalborg.

Frist for indsendelse af abstract 15. januar 2017 (der sendes kvittering for modtaget abstract ligeså snart at Kirsten har modtaget et abstract)

Vores frist for scoring 31. januar 2017.

Den 7. februar 2017 gives der besked til alle om deres abstract er antaget til oral eller poster præsentation. Kirsten er koordinerende for opgaven.

Karina, Claus, Kirsten og Estrid scorer alle indkomne abstract.

Der vil med to timer blive mulighed for 10 minutters præsentation samt 5 minutter til spørgsmål.

Der planlægges at der kan være 7 orale præsentationer. Estrid har aftalt med Pernille Dehn at hun sender bredt ud. Vi skal selv huske at reklamere til alle som kunne have interesse.

7. Evt.

Mail til afdelinger/personer om skuffeprojekter.

Carsten og Sofie havde sendt et oplæg til mail som alle synes var velformuleret og fandt at vi skal gå videre med. Vi vil gerne forsøge om mailen kan bidrage til at vi kan lave en liste over "forsømte skuffeprojekter", som kan publiceres på DGCGs hjemmeside under arbejdsgruppen.

Arbejdsgruppen skal kun være koordinerende og skal ikke have aktie i projekterne. Arbejdsgruppen ønsker med oversigten at bidrage til at der etableres samarbejder uden krav om binding til arbejdsgruppen. Den bør opdateres løbende og signalere om projekterne kommer i gang.

Estrid (den 20. november 2016)